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Praha 29. srpna 2024 

 

Průběh a výsledek vyjednávání o valorizaci platových tarifů od 1. 9. 2024 

 

Vážená odborářko, vážený odboráři, 

 

dovolte mi, abych Vás seznámil s průběhem a výsledkem vyjednávání o valorizaci platů od 1. 9. 2024.  

Dne 4. 6. 2024 se po několika žádostech a urgencích na předsedu vlády uskutečnilo první jednání s ministrem 

práce a sociálních věcí o valorizaci platů. Na tomto jednání OS RoPo vznesly požadavek na navýšení platových 

tarifů o 15 % od 1. 9. 2024. Ministr práce a sociálních věcí zdůraznil, že je nutné, aby se od 1. 9. 2024 platy 

zvýšily. 

Druhé oficiální jednání na téma platy se uskutečnilo na mimořádném jednání Předsednictva RHSD dne 

25. 6. 2024 s tím, že odborová strana deklarovala kompromisní požadavek nárůstu platových tarifů o 10 % od 

1. 9. 2024, zástupci zaměstnavatelů požadovali nárůst platů od 1. 9. 2024 o 7 % a ministr práce a sociálních věcí 

představil materiál zaslaný sociálním partnerům a navrhl od 1. 9. 2024 zvýšení platových tarifů u tabulky č. 1 a 

tabulky státních zaměstnanců o 7 až 10 %. Zároveň bylo dohodnuto, že v druhé polovině července opět dojde 

k jednání s tím, že vláda čeká na výsledky hospodaření státu v 1. polovině 2024. 

Dne 10. 7. 2024 se uskutečnilo jednání zástupců OS RoPo s ministrem financí. Na otázku valorizace platů od 

1. 9. 2024 ministr financí odpověděl, že vláda není zatím dohodnuta, ale musí být rozhodnuto do 24. 7. 2024, 

před začátkem vládních prázdnin, a že předseda vlády v této věci svolá jednání. Což se do dnešního dne nestalo! 

Po dotazu sociálních partnerů na 176. RHSD dne 16. 7. 2024, jaký bude další postup ze strany vlády k požadavku 

sociálních partnerů na zvýšení platů, předseda vlády odpověděl, že zatím není k dispozici analýza dalšího vývoje 

státního rozpočtu a rozhodnutí zatím nebylo přijato. 

Odborové svazy sdružené v ČMKOS a zastupující zaměstnance ve veřejných službách a správě se dne 

24. července 2024 usnesly, že adekvátní reakcí na dosavadní průběh vyjednávání o valorizaci platů ještě v roce 

2024 a též v roce 2025 je vyhlášení stávkové pohotovosti v jednotlivých odborových svazech. 

Dne 25. 7.2024 jsem jako předseda OS SOO a zároveň mluvčí OS RoPo obdržel pozvánku od sekretariátu 

předsedy vlády na jednání dne 21. srpna 2024. Ministr Jurečka představil zpracovaný materiál, který pošel 

meziresortním připomínkovým řízení a navrhuje navýšení platových tarifů o 7% nebo 10% u zaměstnanců 

zařazených do tabulky č. 1 a u státních zaměstnanců. Ministr Stanjura uvedl, že pro rok 2024 nejsou finanční 

prostředky na navýšení objemu platů. Dále uvedl, že pro rok 2025 dojde k navýšení objemu finančních 

prostředků s tím, že jeho výše se bude odvíjet od celkové diskuze ke státnímu rozpočtu. Současně uvedl, že je 

možné zvýšit samotné platové tarify, pokud by i bez navýšení objemu finančních prostředků to v některých 

oblastech dávalo smysl. Odbory uvedly, že 0% navýšení platů od 1. 9. 2024 je neakceptovatelné. Uvedly, že při 

celkové výši státního rozpočtu, jsou dopady na 10% navýšení, tak jak požadují odbory minimální. Současně 
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uvedly že souhlasíme s případným 10% navýšením platových tarifů v rámci všech platových tabulek, a to i bez 

navýšení celkového objemu prostředků, kdy v některých oblastech (sociální služby, zdravotnictví, školství) by 

prostředky na navýšení byly. V dalších oblastech je potom potřebné individuálně jednat o případných dopadech.  

Z tohoto je zřejmé, že vládní strana jednoznačně deklarovala, že na valorizaci platových tarifů pro zaměstnance 

pod zákonem o státní službě v letošním roce není. Zároveň byla dohoda, že v resortu zdravotnictví, sociálních 

služeb a školství jsou alokovány prostředky na mimotarifní složky platu, tedy valorizace platů by v těchto 

tabulkách neměla dopad na státní rozpočet. To je i důvod, proč odboroví vyjednávači chtěli plošné navýšení. 

Další jednání se uskutečnilo 27. 8. 2024. Ministři Jurečka a Stanjura uvedli, že zmapovali situaci v jednotlivých 

resortech s ohledem na možné navýšení platových tarifů o 10%. Dále uvedli, že některé resorty deklarovaly, že 

takové navýšení jsou schopny akceptovat (MK, MŽP, částečně MF, MZV) – ostatní, ale nikoli. Současně navrhli, 

aby došlo k navýšení tabulky č. 1 a vedla se diskuze k dalším tabulkám, s tím, že by nedošlo k navýšení u státních 

úředníků a objem prostředků by se řešil až od 1. 1. 2025. Odborová strana sdělila, že nezvýšení platových tarifů u 

státních úředníků není možné. Zároveň uvedla, že je obtížné diskutovat objem prostředků na platy pro rok 2025, 

když nejsou podklady ke státnímu rozpočtu na rok 2025. Následně znovu požádala o podklad k analýze dopadů 

10% navýšení do rozpočtu resortů, resp. Jejich možnosti jeho pokrytí a podklad ke státnímu rozpočtu na rok 

2025. Po diskuzi odbory opět navrhly kompromisní návrh na navýšení platových tarifů plošně o 7%.  

Další jednání se mělo uskutečnit následující den 28. 8. 2024 od 9.00 hodin, ale vládní strana požádala odbory o 

posunutí termínu na 14.00 hodin z důvodu dalších propočtů. Toto jednání odborů a vlády o navýšení platů bylo 

nejhorší, které předseda OS SOO v rámci všech jednání absolvoval. Vláda po předcházejícím jednání, kdy se 

jednalo o růstu tarifů pro nejhůře odměňované zaměstnance o 10 % a požadavku odboru na zvýšení platů 

ostatním zaměstnancům, přišla s návrhem, který byl absolutně neakceptovatelný. Vláda předložila návrh pouze 

na zvýšení tarifů zaměstnancům v jediné tabulce č. 1, a to diferencovaně. Zaměstnancům zařazeným do 1. až 7. 

platové třídy navrhli zvýšení o 5 %, což je v průměru 920 Kč hrubého na 4 měsíce. Zaměstnancům zařazeným do 

8. až 12. platové třídy navrhli navýšení o 3 %, což představovalo částku 870 Kč hrubého na 4 měsíce. Odborným 

zaměstnancům, kteří jsou zařazení od 13. platové třídy nenavrhli žádné navýšení. To byl pro odbory doslova šok 

a další šok nastal po sdělení ministra financí, že návrh je navíc podmíněn jeho bezpodmínečnou akceptaci. 

Ministr financí sdělil, že pokud návrh nepřijmeme, tak vláda nedá nikomu nic! K příštímu roku a případným 

úpravám tarifů sdělil, že se nyní vláda nezaváže k žádnému zvýšení tarifů. Vyděračský návrh vlády, kdy navíc 

měli další podmínku, a to abychom se zavázali k tomu, že nebudeme organizovat žádné protesty, jsme odmítli. 

Toto odmítnutí bylo pro nás velmi bolestné s vědomím, že nejméně odměňovaní zaměstnanci mohli dostat od 1. 

9. 2024 přidáno (směšnou částku). Ale odbory se nemohou takto vydírat, nechat se dehonestovat. Zároveň 

dalším důvodem bylo, že by se absolutně deformovala tabulka č. 1, což by znamenalo do budoucna velké 

problémy. Ale je možné, že to byl vládní záměr, protože především ministr financí se netají tím, že by platové 

tarify nejraději zrušil! 

Dnes 29. 8. 2024 se celou záležitostí zabývalo Předsednictvo Výboru odborového svazu (viz příloha) a v úterý se 

sejdou odborové svazy veřejných služeb a správy (OS RoPo), aby se dohodly na dalším postupu. 

Vážená odborářko, vážený odboráři, v těchto hodinách se můžete ze sdělovacích prostředků dozvědět, že odbory 

odmítly přidání těm nejméně odměňovaným. Vláda našla viníka tohoto stavu – místo přiznání svého selhání to 

jsou odbory, kdo odmítl !kompromisní“ návrh vlády a celý proces zastavil. Kdyby však vláda chtěla opravdu 

přidat dle jejich posledního návrhu, tek to mohla učinit včera na pokračujícím jednání vlády a nemusela 

k odmítnutí odborů vůbec přihlédnout. 

S úctou   

Bc. Pavel Bednář, v. r. 

předseda OS SOO 


